

The Honourable Richard J. Chartier

Chief Justice of Manitoba

Chief Justice Chartier was born in Saint-Boniface, Manitoba. He received his BA (mathematics) from l'Université de Saint Boniface in 1979 and his LLB from l'Université de Moncton in 1982. He was called to the Manitoba Bar in 1983. Appointed to the Provincial Court of Manitoba in 1993 and to the Manitoba Court of Appeal in 2006. In March 2013, he was appointed Chief Justice of Manitoba.

Prior to that, he had been a partner in the Winnipeg law firm of Aikins, MacAulay & Thorvaldson. He has presided over numerous commissions. In 1998, he reviewed Manitoba's French language services. His report *Above All, Common Sense* was tabled in the legislative assembly and was fully implemented. In 2005, he was a member of a team that received the *Gold Medal for Innovative Management* from the Canadian Institute of Public Administrators for the "Domestic Violence Front-End Project". In 2006, that project was recognized in New York with the *United Nations Public Service Award*. In 2012, he was appointed Chair of the Federal Electoral Boundaries Commission of Manitoba. In 2014 and 2016, he chaired public inquiry committees reviewing the conduct of judges in Quebec and Ontario. In 2018, he chaired the Manitoba Electoral Division Boundaries Commission. From 2018-2020, he was the National Chair of the Judicial Education Committee of the Canadian Judicial Council (CJC); a member of the Board of Governors of the National Judicial Institute and a member of the Executive Committee of the CJC. From 2018 to 2021, he sat on the nine-member national CJC committee that reviewed and modernized the *Ethical Principles for Judges*, which were published on June 9, 2021.

He is also a member of the CJC's Nominating Committee of the Advisory Committee on Judicial Ethics. As Chief Justice of Manitoba, he is the Administrator of the Government of Manitoba and replaces the Lieutenant Governor of Manitoba in the event that she is unable to perform her duties or when she is absent from Manitoba. He also chairs the Queen's Counsel Advisory Council of Manitoba as well as the Advisory Council of the Order of Manitoba. He is also a strong believer in community service: prior to his appointment to the Court of Appeal, he was Chair of the Board of Directors at the St. Boniface Health Access Centre, the Taché Centre, the Foyer Valade and Vice-Chair of St-Boniface General Hospital.

L'Honorable Richard J. Chartier

Juge en Chef du Manitoba

Né à Saint-Boniface (Manitoba), le juge en chef Chartier obtint un baccalauréat ès arts (mathématique) de l'Université de Saint-Boniface en 1979 et un baccalauréat en droit de l'Université de Moncton en 1982. Il fut admis au Barreau du Manitoba en 1983. Il fut nommé à la Cour provinciale du Manitoba en 1993 et à la Cour d'appel du Manitoba en 2006. En mars 2013, il fut nommé juge en chef du Manitoba.

Auparavant, il était associé au sein du cabinet d'avocats Aikins, MacAulay & Thorvaldson. Il présida de nombreuses commissions. En 1998, il mena la révision des services en français au sein du gouvernement du Manitoba. Les recommandations de son rapport *Avant toute chose, le bon sens* ont toutes été suivies. En 2005, il fit partie de l'équipe qui a reçu la *Médaille d'or du Prix pour gestion innovatrice* de l'Institut d'administration publique du Canada pour le « Domestic Violence Front End Project ». En 2006, à New York, le projet obtint le *Prix du service public des Nations Unies*. En 2012, il fut nommé président de la Commission de délimitation des circonscriptions électorales fédérales du Manitoba. En 2014 et 2016, il présida des comités d'enquête publique sur la conduite de juges au Québec et en Ontario. En 2018, il présida la Commission de la division électorale du Manitoba. De 2018 à 2020, il fut président national du Comité sur la formation des juges du Conseil canadien de la magistrature (CCM), membre du Conseil des gouverneurs de l'Institut national de la magistrature et membre du Comité exécutif du CCM. De 2018 à 2021, il siégea sur le comité chargé de revoir et de moderniser les *Principes de déontologie judiciaire*, qui furent publiés le 9 juin 2021.

Il est membre du Comité des candidatures du CCM pour le Comité consultatif sur la déontologie judiciaire. En tant que juge en chef du Manitoba, il sert comme administrateur du gouvernement du Manitoba et remplace la lieutenante gouverneure lorsqu'elle est incapable de remplir sa charge ou est absente du Manitoba. Il préside le Conseil consultatif de l'Ordre du Manitoba ainsi que le Conseil consultatif du Manitoba sur la nomination des conseillers de la Reine. Il mise beaucoup sur le service communautaire : avant sa nomination à la Cour d'appel, il fut président des conseils d'administration du Centre de santé Saint-Boniface, du Centre Taché et du Foyer Valade et vice-président de l'Hôpital général de Saint-Boniface.